
2 ~ t l^enovació 

La conferencia 
d*e^ Francesc Torras 

Conforme ê tf̂ ya anunciat, cl passat dime
cres tingué lloc eà els espaiosos salons de L'U
nió Lliberal, la conferencia en la qual ei nos
tre batlle, en Francesc Torras Villa, discrtà 
sobre'l tema «Polkica y Administración» 

Nosaltres, que com ja havem dit altres ve
gades, estem connpletament desUigats del ban-
do polític d'en Torras, com també dèl d'en 
Barangé, aprofitem aquesta ocasió per a fer 
gala de la nostra imparcialitat. 
" La conferencia d'en Torras ens va. satisfer 
bastant. 

Va ésser un acte, amb el qual va demos
trar-nos palesament la seva bona administra
ció en el consistori — cosa que ja ho crèiem —• 
i, devant d'això, encarque lluny del séu modo 
de pensar, políticament parlant, no li havem 
d'escatimar l'elogi, com tampoc el nostre mo
dest concurs. 

Rrolíminars 
•••: Començà l'acte a les nou en punt 

Les primeres paraules del conferenciant fo
ren per à fer ressaltar que's disposava a com -
plir un deute promès. 

Amb modèstia digué que, si bé's donava el 
qom de conferencia, solsrcpresentava una con
versa d'fil de^ de la tribuna; era solament 
pei* a calificar el morhent aquel', en que's dis
posava d donar la cara, esplicant la seva actua
ció. 

Se ilamentà de l'ambient excèptic que pre
domina en moltes persones que'podrien ésser 
útils a ÍGranOllers i resten quietes allunyades 
df tot quant significaria una collaboroció a la 
bona marxa del nostre poble. 

J Parlà d'en Josep Coma, enaltint forsa la se-
V̂  condiicta de moralitat administrativa en ei 
consistori. Manifestà'ls seus desitjós de que ai-
tal conçfjal exposés els motius que feren que 
se 8epar|$ delsi elements que, amb tot i ésser 
«llunya^ide la Casa Gran, volen oposar·se ala 
gestió dels que allí laboren. 
> - , • ••?• 

A l'entrar en aquesta part, l'orador se mos-
tr|l, coín'sempre, partidari de que una hege -
n^onia política regni en là direcció dels plans 
Administratius de l'ajuntament. 

- Digué que, gràcies a aquesta forma de pro» 
cedir, la Coalició Lliberal Demòcrata ha lograt 
realitzar una administració honrada en el Con* 
listori. 
' Que, com a demòcrates, varen ésser ells els 
que's feren ressò dels ideals que propagà'l mal 
aguan;^^; Canalejas, 

Que arrivà un dia en que crcíren conve
nient unir-se mancomunadament amb el ban 
do polític locdl, del <]ue n'és capitosten Baran* 
gé, però jiue nò tardà en arrivar el moment en 
(jue, per a no transigir amb certs assumptes» 
alguns d'ells relacionats amb bona part dels 
abussosi^ue contínuament cometia èertsubjec 
te, ailavors arcalde de tK. 0 , se veieren obli> 
gats a separar'se d'ell. 
, Digué que una de leS bases prlneipajs en 
que fonnenta'l séii dei\g de que Iss Cirpora 
(:ions municipals siguin poiítiqUes, és la de 
qyc. no ^ssent així, no troben qui'ls patrociní 
els iéoi plans «n l«s altis «sfer«s. 

Opinà que's fa necessària l'intervenció dels 
obrers en el municipi. 

Invità a aquests a que's constitueixin en a-
grupamentsdeslligats de tota tendència políti
ca i solament per a fer prevaièixer i defensar 
les aventatges econòmiques a son favor. 

Recordà que a la primera embestida per a 
enderrocar al caciquisme hi va contribuir efi-
casment la classe treballadora. 

Cità lleis socials que, posades en pràctica 
pel govern anglès d'en Lloyd George, repre
senten el benestar de les petites classes socials. 

S'extengué en consideracions sobre els te
rrenys inproductius, millorament de finques i 
altres, fent veure que'l dia que's tingui l'acert, 
per part dels governants, d'implantar certs tri
buts sobre aquests luxes, repercutiran també 
en bé dels treballadors. 

Recordà que, per part de la Coalició Llibe
ral Demòcrata varen establir se institucions 
tant elogiables com la «Casa Bressol» i la «Cai
xa d'Estalvi i Pensió per a la vellesa» i que'l 
jornal minim dels empleats de l'ajuntament se 
fixà de déu rals per amunt. 

Posà de relleu que l'ajuntament actual té 
ja'l séu plan, encaminat a la implantació de 
millores, encar que no's poden portar a la rea
litat fins que s'hagin satisfet necessitats im
prescindibles, com signifiquen els atrasosque 
té'l municipi. 

Posà de manifest que la Coalició que ell 
dirigeix s'ha esforçat en fomentar la cultura 
de la vila. 

Recordà subvencions concedides a diferen-
tes escoles i digué que, si bé és veritat que are 
estem mancats d'una escola oficial de segona 
ensenyança, no ho estarem l'any que vé, car, 
comptant amb la quantitat de 4 000 pessetes, 
consignada peraaital fi en el pressupost d'en
guany, serà una de les coses que amb més ur
gència implantarà la corporació municipal. 

Posà de manifest que si are's dóna una 
subvenció a un alumne que cursa el batxille
rat en l'escola dels frares, és ben bé pera no 
pegar els medis d'instrucçióíal'mateix 

A l'ensems,-remarcà ben bé que no és l'a-
juntamem'el que subvenciona als frares, si no 
que tant sols Cedeix la quantitat a l'alumne, 
pera que s instrueixi. 

Manifestat això, entrà en Torras a la sego
na part de seva conferencia. 

Administració 
Digué que, deixant apart la gestió dels se* 

nyors Sarroca i Estrada, tots els arCaldes que 
precediren a la Coalició Lliberal Demòcrata, 
des de per íUà l'any 1909, han contribuït a 
l'actual deute de l'ajuntament, 

Ens feu saber que l'administració dels al
tres ajuntaments no ha tingut res de moral; 
bastant, per a demostrar-ho, el procediment 
posat en pràctica pels mateixos, adquirint tota 
mena de materials dels que neCesitaven per 
medi dels mateixos senyors que componien 
«1 municipi. 

Per a demostrar que sempre les classes més 
humils han sóportat el pés dels principals tri
buts, feu dcsquisició d'alguns d'aquests, que 
)a han paSSat a rhistoria. 

Parlà de la supressió de l'impOst de con
sums, 

Explicà moltes anomalies 1 arbitrarietats 
' comeses per l'eX arCalde senyor Tardà, totes 

encaminades al bé particular d'aquell senyor j 
que haurien convertit el repartiment substitu-

'tiu d'aquell impost en un dels fets més anò 
m\s qu« puguin realitzar s« en i\ eoilsistori. 

Recordà cóm se negoctejava, quan el susdit 
repartiment, en el despatx particular de l'ar-
calde; la presencia de delegats fets venir per 
ells mateixos per a confeccionar-ne un altre, 
i altres arbitrarietats que feren que'l poble 
s'aixequés en ferma protesta contra aquell mal 
modo de procedir. 

Digué que en el repartiment de 1916 no's 
va eximir del pagament per cap concepte als 
fabricants, com s'ha volgut dir. 

Posà de relleu la forma involuntària amb 
que'l municipi pagà a la companyia del gas; 
car si's feu, fou per ordre governativa. 

Manifestà la forma indigna en que's dona
ren 2,500 pessetes, a l'advocat que va mitjan 
çar en l'assumpte del gas; 2,500 pessetes que 
se li regalaren per haver tingut solament dues 
conferencies amb l'arcalde d'allavors. 

Afegi, amb satisfacció, que les làmines amb 
que's va pagar a aquell advocat, s'han anul-
lat, convertint-se així, com és natural, en pa
pers mullats. 

Tornant amb lo dels Consums, digué que 
en la capella de Sant Roc era on s'evaporaven 
les pessetes. 

Demostrà, amb fets qiie va citar, que'ls 
diners que devien ingressar en l'erari munici 
pal passaven a les butxaques d'alguns, els 
quals, creient fer-se grans, bo i robant a la Pu
billa, s'alabaven de les seves proeses. 

Digué que en el repartiment d'are, paga'l 
que té i que'l que no té, no paga 

Posà de relleu que, quan l'impost de Con
sums, cada tamilia venia a pagar un import 
de 50 pessetes i que are les famílies pobres pa
guen l'ínfima quantitat de 4 a 6 pessetes. 

Digué que si no s'han trobat les aventatges 
d'aquella supressió dels consums, que'ls con
sidera denigrants per als pobles, n'és cau.sa l'es
tat anormal per que atravessa Europa. 

Assegurà que sense consums i sols amb un 
repartiment molt rcduit, l'any 1921 comença
rà ja per Granollers, la seva època d'csplendo-
rositat 

Passà a ocupar-se de l'estat actual. 
Els nostres principals objectes, digué, han 

sigut reduir gastos, donar publicitat a la nos
tra actuació i facilitar la manera de que'ls 
obrers puguin assistirà les sessions municipals 
per a compenetrar-se de la nostra obra 

S'han creat arbitres nous; els rendiments 
dels mateixos, que afecten a motors, s'han tri
plicat amb la quantitat ingressada altres anys. 

Revelà'ls desitjós de l'ajuntament de cons
truir prompte les aceres, i digué que a primers 
de la vinent setmana començaran ja'ls treballs 
per la construcció de les mateixes, que seran 
esplèndides. 

Contrastà'ls ingressos que actualment té 
l'ajuntament amb els de l'èpoea aquella en que 
sols ingressava'l nou per cent del quò's re-
caudava. 

S'ocupà de la situació llamentable en que's 
troba l'higiene en aquesta vila. 

Confia en el concurs dels metges i farma* 
cèutics per a lograr netejar bé la població. 

Se dolgué de que no hagi sigut possible 
adquirir una biblioteca de les de la IVlancomu* 
nitat. Creu que tal vegada maniobres políti
ques, ho hagin impedit, fent constar sa es
tranyesa, a l'ensems de que hi hagin districtes 
que'n gaudeixen dugués i, en canvi, no s'ens 
n'hagi concedit una a nosaltres. 

S'ocupà del Unto que significava la cons
trucció del Palau de JustiCi i, que's pretenia 
edificar. 

Digué qUe si. Com és natural, ells s'oposa
ren a que les oferes pfosperessioy fou perqul 
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